



الجمهورية الجزائرية الديمقراطية الشعبية

وزارة التعليم العالي والبحث العلمي

جامعة الجلفة



كلية العلوم الاقتصادية والعلوم التجارية وعلوم التسيير

قسم العلوم المالية و المحاسبية

ينظم المنتدى العلمي الدولي الأول حول :

الإفصاح المحاسبي عن القوائم المالية :

أثره و أهميته في رفع فعالية أسواق رأس المال و جذب الاستثمار الأجنبي لتحقيق

و دعم التنمية الاقتصادية المستدامة

يومي 13 - 14 ديسمبر 2016

1- موضوع المنتدى :

تعتبر التنمية الاقتصادية مطلباً متعدد الأبعاد والزوايا، حيث تطلبها الحكومات لمواجهة التزاماتها تجاه شعوبها، كما تطلبها الشعوب رغبة منها في تحسين ظروفها المعيشية والوصول إلى حد الرفاه الاقتصادي، إلى جانب ذلك تفرضها بعض الهيئات الدولية على الدول النامية كشرط أساسي في الاندماج في الاقتصاد العالمي والاستفادة من ميزات وخصائص الاتفاقيات الدولية متعددة الأطراف، كما هو معلوم لا يمكن بأي حال من الأحوال تحقيق هذه الأهداف الكبيرة إلا بتوفير مجموعة من الموارد والوسائل اللازمة لذلك ولعل أهمها إيجاد مصادر للتمويل التي لا تتأني هي الأخرى إلا بضرورة توفير قنوات وإيجاد بيئة مناسبة لذلك سياسياً واقتصادياً واجتماعياً وثقافياً .

ولعل من أهم قواعد تحقيق التنمية الاقتصادية دعم الاستثمار بشقيه المحلي والأجنبي لما له من أهمية كبيرة في تطوير المجتمعات ، كونه من الوسائل المحددة لترقية مختلف الميادين الاقتصادية ، فهو يعتبر من أهم الوسائل اللازمة لتطوير المؤسسات و توسيعها واكسابها قدرات إنتاجية جديدة بما يحقق زيادة في الطاقة الإنتاجية و استغلال الموارد المادية و البشرية افضل استغلال، ما يفرض على الحكومات إرساء نظام مالي متطور يضمن التمويل الكافي والمستمر لمختلف المشاريع الاقتصادية ، و لعل من أهم عناصر النظام المالي المعول عليه هو وجود أسواق رؤوس مال قادرة على الاستيعاب و التوجيه و التخصيص الأمثل الموارد المالية لأغراض الاستثمار المنتج.

و تلعب المعلومات دوراً هاماً في تنشيط و رفع كفاءة سوق رأس المال من جانب أداء السوق ذاته وبالنسبة للمتدخلين فيه، فالكثير من الجهات و الأفراد يحتاجون إلى هذه المعلومات لإستخدامها في اتخاذ قرار الإستثمار ، فتوفر المعلومات الصحيحة و المناسبة للطرف و التاريخ الموثوق فيها و خاصة المعلومة المحاسبية يؤدي الى زيادة حجم

التداول فيالسوق و تخفيض تكلفة العمليات و زيادة عدد المتعاملين في سوق رؤوس الاموال ما ينعكس إيجابا علىالتعاملات وبالتاليإيجاد رافد فعال في دعم التنمية الاقتصادية من زاوية قنوات التمويل.

من هذا المنطلق تكمن أهمية إبراز دور و أهمية المعلومات المحاسبية في اتخاذ قرار الإستثمار المالي، حيث يعتبر الإفصاح المحاسبي أساس نجاح أي استثمار يريد من خلاله المستثمر أن يوسع قاعدته التمويلية و مفتاح نجاحه ، ومن خلاله يمكن خلقجمن الثقة و الأمان بين المتعاملين ، ومنخلال شفافية المعلومات و البيانات المفصح عنها يتمكن المستثمرون والمضاربون على حد سواء من اعتماد هذه البيانات و المعلومات إضافة الى معلومات أخرى تقررها تلك الجهات، و كذلك من خلال قيام جهات معينة بمراقبة البيانات و المعلومات التي تمثلها القوائم المالية و ملاحقها الخاصة بنشاطات الوحدات الاقتصادية المتعاملة في السوق ،حيث تزداد هذه الفئاعبعدالة وصحة المعلومات و بالنتيجة يمكن اعتمادها من قبل أصحاب القرار الاستثماري، ويضاف الى كل هذا أن ما تبثه هذه الوحدات الإقتصادية و ما تنشره من معلومات من خلال وسائل الإعلام المختلفة و ما يعلنه مسؤولوها و مطابقة كل هذه البيانات و المعلومات الرسمية المفصح عنها بالقوائم المالية و ملاحقها تعتبر من المصادر المهمة للمعلومات التي يتمكن من خلالها المستفيدين من اتخاذ القرار الرشيد بشأن الإستثمار من عدمه .

كما تجدر الإشارة إلى أن الإهتمام بالإفصاح المحاسبي ازداد بشكل كبير بعد الأزمة المالية العالمية التي عصفت باقتصاديات الدول العظمى ، و أن عدم دقة المعلومات و البيانات المفصح عنها كانت احدى أهم الأسباب الرئيسية التي ساهمت بشكل أو بآخر في حدوث هذا الانهيار المالي العالمي،مما جعل الحصول على المعلومات وسهولة وحرية تداولها ومصادقيتها، من القضايا المهمة في العصر الحالي، وهو ما دعم مفهوم الإفصاح واعتبر كمطلب جوهري في مجال المال و الأعمال، من أجل مزيد من الشفافية والمصادقية في المعلومات المتحصل عليها وإتاحتها لكل الأطراف المستفيدة منها، وقد صيغت عدة معايير دولية تعالج موضوع الإفصاح المالي ودوره ، وإبراز المعلومات و البيانات المالية الواجب الإفصاح عنها بطريقة وشكل موحد بين اقطار العالم بما يسهل على المتعاملين فهم بياناتها و اصدار قرارات صحيحة تعتمد أساسا على ما تم تقديمه من طرف المؤسسات.

والجزائر كباقي بلدان العالم شهدت عدة تحولات جذرية مست مجالات مختلفة اقتصادية و سياسية واجتماعية أوجبت ضرورة تطبيق إصلاحات تساعد على تأمين التوازن في مسار الإصلاح على المستوى الكلي ، و من بين أهم هذه الإصلاحات هو الإصلاح المحاسبي الذي تهدف الدولة من خلاله إلى إيجاد مناخ يساعد على الثقة في المعاملات الاقتصادية و المالية بين المؤسسات ، و ذلك من خلال دعم الشفافية وتطوير سياسيات الإفصاح المحاسبي للمؤسسات و ذلك بعد تطبيق نظام المحاسبة المالية (SCF) من خلال تبني المعيار رقم 01 و المتعلق بعرض القوائم الماليتمو المندرج تحت توصيات و آراء مجلس معايير المحاسبة الدولية (IASB)،إضافة إلى أن تبني جل المعايير كان له انعكاسا ايجابيا على سياسات الإفصاح المحاسبي في الجزائر .

2- إشكالية المنتدى :

يطرح هذا المنتدى الدولي الإشكالية الرئيسية التالية :

كيف يمكن للإفصاح المحاسبي عن القوائم المالية أن يرفع في فعالية أسواق رأس المال وأن يساهم في جذب الاستثمار الأجنبي و من ثم المساهمة في دعم التنمية الاقتصادية المستدامة ؟

3- أهداف المنتدى :

يهدف هذا المنتدى الدولي بشكل أساسي الى تحقيق الأهداف التالية:

- تسليط الضوء على ماهية الإفصاح المحاسبي وجودة المعلومة المحاسبية؛
- تقييم واقع الإفصاح المحاسبي عن المعلومة المالية الذي يعتبر من بين أهم التحديات التي ترفعها جهود الإصلاح المحاسبي في الجزائر، و ذلك بعد تطبيق نظام المحاسبة المالية (SCF)؛
- ابراز دور الإفصاح المحاسبي وفق معايير المحاسبة الدولية في التقليل من التحديات المعاصرة لنقص الجودة في المعلومات المحاسبية، وتبيين أنه كلما قصرت فترة إنتاج المعلومات والبيانات المحاسبية ازدادت ملاءمتها لقرارات الاستثمار؛
- ابراز الأهمية التي تحتلها الأسواق المالية في الاقتصاد العالمي عموماً حيث تعتبر مؤشراً دقيقاً وحساساً لسلامة الاقتصاد الوطني؛
- توضيح دور الإفصاح المحاسبي و دقة ووضوح المعلومة المالية في تعزيز دور الأسواق المالية وجذب الاستثمار المالي؛
- البحث في كيفية مساهمة سوق رأس المال الجزائرية في تحقيق التنمية الاقتصادية في ظل ما يقدمه الإفصاح المحاسبي عن المعلومة المالية في حال توفره من ثقة و أمان بين المتعاملين من خلال شفافية المعلومات و البيانات المفصح عنها.

4- محاور المنتدى : يناقش هذا المنتدى الدولي بشكل أساسي المحاور التالية :

- أولاً: الإطار النظري و المفاهيمي للإفصاح المحاسبي؛
- ثانياً: الأدوات المستخدمة في تحليل القوائم المالية و أهميتها كآلية لتشخيص الوضع المالي للمؤسسات؛
- ثالثاً: الإفصاح المحاسبي قبل وبعد تطبيق نظام المحاسبة المالية (SCF)؛
- رابعاً: سبل رفع كفاءة سوق رأس المال ودورها في جذب الاستثمار الأجنبي بشقيه المباشر وغير المباشر؛
- خامساً: علاقة الإستثمار الأجنبي المباشر و غير المباشر بتحقيق التنمية الاقتصادية من خلال توفير قدر مناسب من المعلومات المالية و المحاسبية.

5- شروط المشاركة في المنتدى :

- الفئات المستهدفة : يستهدف المنتدى مشاركة :
 - ✓ الباحثين و الأكاديميين المختصين في المحاسبة و المالية و الإستثمار؛
 - ✓ خبراء المحاسبة و محافظو الحسابات و المحاسبين؛
 - ✓ القيادات التنفيذية في المؤسسات الاقتصادية؛
 - ✓ طلبة الدراسات العليا .
- شروط تقديم البحوث و الأوراق العلمية :
 - ✓ تقبل الأبحاث باللغات العربية، الإنجليزية والفرنسية؛
 - ✓ احترام معايير المنهجية العلمية للبحث العلمي؛

- ✓ ترسل البحوث في شكل ملف Word بالخصائص التالية :
 - لا يتجاوز عدد الصفحات 25 صفحة بما فيها المراجع و الملاحق؛
 - هوامش الصفحات 2.5 سم من كل الجهات؛
 - المداخلات باللغة العربية تكون بخط Traditional Arabic و بحجم 15 بنط، و الأنجليزية و الفرنسية و الأنجليزية بخط Times New Roman حجم 12 بنط.
- ✓ تخصص الصفحة الأولى لبيانات الباحث (الإسم و اللقب، الإيميل، الجامعة أو مركز البحث الذي ينتمي له، الدرجة العلمية و الرتبة المهنية، محور البحث)؛
- ✓ تخصص الصفحة الثانية لمخلص المداخلة الذي يجب أن يكون بلغة المداخلة و لغة أخرى؛
- ✓ يتعهد الباحث بأن بحثه لم يتم نشره سابقا أو المشاركة به في أي تظاهرة علمية أخرى؛
- ✓ يتحمل الباحث وحده المسؤولية الكاملة عن بحثه؛
- ✓ آخر أجل لإستلام النص الكامل للمداخلات 30 نوفمبر 2016؛
- ✓ آخر أجل للرد على المداخلات المقبولة 10 ديسمبر 2016؛
- ملاحظات : تتكفل الجامعة بنفقات الإقامة، خلال مدة المنتدى، للمتدخل سواء من داخل الجزائر أو من خارجه، و لمتدخل واحد فقط في حالة المداخلات المعدة من أكثر من باحث.
- ترسل المداخلات كاملة باسم رئيس المنتدى على البريد الإلكتروني التالي:
Divulg.compt.2016@gmail.com
- هاتف / فاكس الجامعة : 00213900230
- الموقع على شبكة الأنترنت : www.univ-djelfa.dz

الرئيس الشرفي للمنتقى : أ.د شكري علي مدير الجامعة

رئيس الملتقى : د. بن أحمد لخضر

نائب رئيس الملتقى : د. بن مسعود عطاءالله

المنسق العام للملتقى : د. حميدة مختار عميد الكلية

رئيس اللجنة العلمية : د. الحدي نجوية

رئيس اللجنة التنظيمية : د.لباز الأمين

رئيس لجنة صياغة توصيات الملتقى : د. شعبان اعمر سعيد

لجنة الإعلام و التشريعات : د. هزرشي طارق / د.لباز الأمين / د. يحيوي عبد الحفيظ / د. حبيطة علي

أعضاء اللجنة العلمية :

جامعة الإمام محمد بن سعود الإسلامية م . ع . س	أ.د. عبد اللطيف بن صالح النعيم	المدرسة العليا للتجارة القليعة	أ.د. براق محمد
المدرسة العليا للتجارة القليعة	أ.د. بريش عبد القادر	مركز البحث وتطوير الموارد البشرية رماح الاردن	أ.د. خالد الخطيب
جامعة قابس تونس	د. بن حامد عادل	جامعة ورقلة	أ.د. بختي براهيم
جامعة المسيلة	د. شريط صلاح الدين	جامعة الجزائر 3	أ.د. بلالطة مبارك
جامعة الجلفة	د. شليحي الطاهر	جامعة عنابة	أ.د. بلغرسة عبد الطيف
جامعة الجلفة	د. شويكات محمد	جامعة تلمسان	أ.د. بن بوزيان محمد
جامعة الجلفة	د. صديقي النعاس	جامعة تلمسان	أ.د. بوتلجة جمال عبدالناصر
جامعة الجلفة	د. صولي علي	جامعة معسكر	أ.د. ثابتي الحبيب
جامعة الجلفة	د. ضيف أحمد	جامعة البليدة2	أ.د. دراوسي مسعود
جامعة الجلفة	د. طوال هبة	جامعة البليدة2	أ.د. رزيق كمال
جامعة البويرة	د. طويطي مصطفى	جامعة الجلفة	أ.د. قادري محمد الطاهر
جامعة معسكر	د. عدوقة لخضر	جامعة الجزائر 3	د. امحمدي عز الدين
جامعة ورقلة	د. عرابية الحاج	جامعة الشلف	د. انسعد رضوان
جامعة الجلفة	د. العقاب محمد	جامعة الجزائر 3	د. آيت مراد محمد
جامعة الجلفة	د. علة مراد	جامعة الجلفة	د. بدر اوي يحي
جامعة الجلفة	د. عيجولي خالد	جامعة الجلفة	د. بلخيري فاطنة
المركز الجامعي بريكة	د. عيساني عامر	جامعة الجلفة	د. بن خليف طارق
جامعة المسيلة	د. فرحات عباس	جامعة بسكرة	د. بن عيشي عمار
جامعة الجلفة	د. قاسمي أحمد	جامعة الجلفة	د. بن قسمية محمد
جامعة البليدة 2	د. قاشي خالد	جامعة الجلفة	د. بن مسعود عطاءالله
جامعة الأغواط	د. قرش عبدالقادر	جامعة الجلفة	د. بهناس العباس
جامعة الجلفة	د. قشام اسماعيل	جامعة الجلفة	د. بيرش أحمد
جامعة الجلفة	د. كبير مولود	جامعة الجلفة	د. جعلاب الزهرة
جامعة الجلفة	د. كسنة محمد	جامعة الجلفة	د. جوال محمد السعيد
جامعة الجلفة	د. لباز الأمين	جامعة الجلفة	د. الجودي محمد علي
جامعة غرداية	د. لعمور سهيلة	جامعة الجلفة	د. حاشي النوري
جامعة الجلفة	د. مختاري مصطفى	جامعة الجلفة	د. حبيطة علي
جامعة الجلفة	د. مداح لخضر	جامعة الجلفة	د. حديدي آدم
جامعة الجلفة	د. مرزق ساعد	جامعة الجلفة	د. حميدة مختار

دعوة للمشاركة في المنتدى الدولي الأول حول الإفصاح المحاسبي عن القوائم المالية: أثره و أهميته في رفع فعالية أسواق راس المال و جذب الاستثمار

الأجنبي لتحقيق و دعم التنمية الاقتصادية المستدامة

جامعة وادي سوف	د. نصير أحمد	جامعة البليدة 2	د. حنيش الحاج
جامعة الجلفة	د. نوي طه حسين	جامعة الجلفة	د. خالدي محمد
جامعة الجلفة	د. هزرشي طارق	جامعة الجلفة	د. دروم أحمد
جامعة الجلفة	د. يحيياوي عبدالحفيظ	جامعة الجلفة	د. رابحي مختار
جامعة البليدة 2	د. يدو محمد	جامعة بسكرة	د. زعرور نعيمة
جامعة الجلفة	د. يونس محمد	جامعة الجلفة	د. شتوح محمد

1. Theme of the Seminar:

Economic development is a multi-dimensional requirement, where governments demand to meet their obligations towards their own peoples, it is also required by the peoples to improve their living conditions and reaching to the economic well-being. Besides, it is imposed by some international organizations upon developing countries as a prerequisite to integrate into the global economy, subsequently taking advantages and features of international multilateral agreements.

In fact, these big goals cannot, in any way, be achieved without providing a range of resources and necessary means. Probably, the most important means is to find sources of funding .These latter need to provide channels and finding suitable environment (political, economical, social and cultural environment).

Perhaps one of the most important bases for achieving the economic development is the support of investment both local and foreign because of its great importance in the development of societies, also being an indicator of upgrading various economic fields, it is considered as the most important means for the development and expansion of institutions. Yet, It grants them a lot of new production capacities which permit to achieve an increase in production capacity and a better exploitation of the financial and human resources, what imposes governments to establish a sophisticated financial system that ensures adequate and continuous , funding for the various economic projects, and probably the most important reliable element of the financial system is the presence of capitals 'markets capable of absorption and guidance and the optimal allocation of financial resources for productive investment purposes.

Information plays an important role in the activation and raise the efficiency of the capital market in terms of market performance and for intervenors, many of the entities and individuals are in need of these information for use in making an investment decision, providing correct , reliable information and appropriate to the circumstance and time especially accounting information leads to increase Trading volume in the market and reduce the cost of operations and increase the number of dealers in the capitals' markets which will reflect positively on the transactions and thus creating an effective creek in supporting economic development from the perspective of financing channels

From this point lies the importance of highlighting the role and importance of accounting information in making financial investment decision. The accounting disclosure is the main base of any investment success, through which an investor wants to expand its funding base and its success key, and which can create an atmosphere of trust and safety among dealers, and through the transparency of information and data disclosed, investors and speculators are able both to adopt this data and information in addition to the other information determined by these authorities, as well as through the some establishment that monitor data and information that are presented by the financial statements and its Annexes by economic units activities dealing in the market, where this conviction increases the fairness and validity of the information, and the result can be adopted by the owners of the investment decision. In addition, these economic units that disseminate and publish the information through various media and declarations of its officials, and matching all of these disclosed data and official information in the financial statements and its Annexes are considered as the most important sources of information that the beneficiaries could make a rational decision on whether they investment or not.

It should also be noted that the interest in the accounting disclosure has increased significantly after the global financial crisis that had been blown the economies of the great powers, and that the inaccuracy of information and disclosed data was one of the main reasons that has

contributed in somehow in this global financial meltdown occurrence. This led to free access to information and the ease of its circulation and credibility to be the important issue in the present era, which support the concept of disclosure that was considered as a crucial requirement in the field of finance and business, for more transparency and credibility of the information obtained and made available to all beneficiary parties. A number of international standards has formulated dealt with the subject of financial disclosure and its role, and to highlight the information and financial data to be disclosed in a united manner and form among the countries of the world ,making it easier for dealers to understand their data and issuing correct decisions mainly depend on what has been disseminated by the institutions.

And Algeria, like other countries of the world had witnessed several radical changes, touching different economic, political and social areas ,dictated the need to implement reforms help to secure the balance of the reform path at the macro level, and among the most important of these reforms is the accounting reform, through which State aims to create a conducive atmosphere to confidence in economic and financial transactions between institutions, and by supporting transparency and the development of institutions' policies about accounting disclosure and after the application of Financial Accounting System (FAS-SCF) by adopting standard N° 01 dealt with presentation of financial statements and underneath the recommendations and views of the International Accounting Standards Board) (IASB), in addition to the adoption of most standards has had a positive reflection on the disclosure of accounting policies in Algeria.

2. Problematic of the Seminar:

Through the foregoing, and regarding the strong will shown by Algeria to achieve economic development by opening the door for direct and indirect investment, Local and foreign .This international seminar poses the following main problematic:

How can accounting disclosure on financial statements to raise the efficiency of capital markets and contribute to attracting foreign investment and thus contribute to the support of sustainable economic development?

3. Seminar Aims:

The proposed seminar aims mainly to achieve the following objectives

- *Highlight on what is the accounting disclosure and quality of accounting information;*
- *Evaluation of accounting disclosure reality about the financial information which is considered among the most important challenges brought by the accounting reform efforts in Algeria, after the application of Financial Accounting System (FAS-SCF);*
- *Highlighting the role of accounting disclosure according to international accounting standards to reduce the contemporary challenges due to the lack of quality in the accounting information, and to indicate that the shorter period of the production of information and accounting data will increase its suitability for investment decisions;*
- *Highlighting the importance occupied by financial markets in the global economy generally regarded as accurate and sensitive indication to the safety of the national economy;*
- *Clarifying the role of accounting disclosure and accuracy and clarity of financial information in the promotion of the role of financial markets and attracting financial investment;*

- *searching about how can the Algerian capital market contribute in achieving economic development taken with regard the accounting disclosure supplying for the financial information ,if found, in spread of confidence and security among dealers through transparency of information and data disclosed.*

4. The Seminar Topics: *This international seminar will mainly discuss the following topics:*

First: *the theoretical and conceptual framework for the accounting disclosure;*

Second: *the tools used in the analysis of financial statements and its importance as a mechanism to diagnose the institutions financial situation;*

Third: *the relationship between accounting disclosure and efficient capital market and thus to achieve an economic development through the provision of adequate levels of financial and accounting information appropriate time and space;*

Fourth: *ways how to raise the efficiency of the capital market, and its role in foreign investment attraction, both direct and indirect .*

5 - Conditions for participation in the seminar:

- **Target groups:** *The conference aims at the participation of :*
 - ✓ *Researchers and academics specialized in Accounting , finance and investment .*
 - ✓ *accounting experts And accountants;*
 - ✓ *Executive leaders in economic institutions*
 - ✓ *Graduate students*
- **Terms of providing research and scientific papers**
 - ✓ *Research or Papers are accepted in Arabic, English and French languages;*
 - ✓ *Respect of the scientific methodology standards for scientific research;*
 - ✓ *send the Research or the paper in the form of Word file with the following characteristics:*
 - *number of pages does not exceed 25 pages, including references and appendices;*
 - *page margins: 2.5 cm from all sides; □ Interventions in Arabic must be in Traditional Arabic with size 15; while the English and French ones in Times new Roman with size 12;*
 - *The first page is reserved the information about the researcher (name, title, E-Mail, university or research center to which he (or she) belongs, the scientific degree and professional rank, the axis of research;*
 - *Allocate the second page for the abstract which must be in the language of the paper and a other language (English or French or Arabic);*
 - *Researcher undertakes that his research has not been published or participates in any conference or former magazine;*
 - *Researcher bears alone the full scientific responsibility for his research.*

Honorary President of the Seminar: Pr. Ali Choukri Director of University

President of the seminar: Dr. Ben Ahmed Lakhdar

Vice President of the seminar: Dr. Benmessaoud Atallah

General Coordinator of the Seminar: Dr. Homida Mokhtar Faculty Dean

President of the Scientific Committee : Dr. El Heddi Nadjouia

President of the Organizing Committee : Dr Lebbaz Elamine

President of recommendations drafting committee: Dr. Chaabane Amar Said

*Media and honors Committee: Dr. Yahiaoui Abdelhafid / Dr. Lebbaz Elamine / Dr. Hazerchi Tarek
/Dr. Habita Ali*

Scientific Committee

<i>Pr. Berrak Mohamed</i>	<i>ESC Koléa</i>	<i>Pr. Abdellatif Bensalah Elnaim</i>	<i>Imam Muhammad ibn Saud Islamic university KSA</i>
<i>Pr. Khaled Elkhatib</i>	<i>Research and Development of Human Recourses Center (REMAH) Jordan</i>	<i>Pr. Berriche Abdelkader</i>	<i>ESC Koléa</i>
<i>Pr. Bakhti Brahim</i>	<i>University of ouarguela</i>	<i>Dr Benhamed Adel</i>	<i>University of Gabes</i>
<i>Pr. Bellalta moubarek</i>	<i>University of Algiers 3</i>	<i>Dr. Cheriet Salah Eddine</i>	<i>University of Msila</i>
<i>Pr. Belguersa abdellatif</i>	<i>University of Annaba</i>	<i>Dr. Chelihi Tahar</i>	<i>University of Djelfa</i>
<i>Pr. Benbouziane mohamed</i>	<i>University of Telemcen</i>	<i>Dr. Chouikat Mohamed</i>	<i>University of Djelfa</i>
<i>Pr. Boutheldja djamel A/Nacer</i>	<i>University of Telemcen</i>	<i>Dr. Seddiki Naas</i>	<i>University of Djelfa</i>
<i>Pr. Thabeti El habib</i>	<i>University of Mascar</i>	<i>Dr. Saouli ALI</i>	<i>University of Djelfa</i>
<i>Pr. Derraoussi Messaoud</i>	<i>University of Blida2</i>	<i>Dr. Dif Ahmed</i>	<i>University of Djelfa</i>
<i>Pr. Rezigue Kamel</i>	<i>University of Blida2</i>	<i>Dr. Toul Hiba</i>	<i>University of Djelfa</i>
<i>Pr. Kadri Mohamed Tahar</i>	<i>University of Djelfa</i>	<i>Dr. Touiti Mostefa</i>	<i>University of Bouira</i>
<i>Dr. Mhamedi Azzeddine</i>	<i>University of Algiers 3</i>	<i>Dr. Addougua Lakhdar</i>	<i>University of Mascar</i>
<i>Dr. Ansaad Redouane</i>	<i>University of Chelef</i>	<i>Dr. Araba Elhadj</i>	<i>University of Ouarguela</i>
<i>Dr. Ait Mourad Mohamed</i>	<i>University of Algiers 3</i>	<i>Dr. Laaguab Mohamed</i>	<i>University of Djelfa</i>
<i>Dr. Badraoui Yahia</i>	<i>University of Djelfa</i>	<i>Dr. Alla Mourad</i>	<i>University of Djelfa</i>
<i>Dr. Belkheiri Fatma</i>	<i>University of Djelfa</i>	<i>Dr. Aidjouli Khaled</i>	<i>University of Djelfa</i>
<i>Dr. Benkhelef Tarek</i>	<i>University of Djelfa</i>	<i>Dr. Aissani Ameur</i>	<i>University of Barika</i>
<i>Dr. Benaichi Amar</i>	<i>University of Biskra</i>	<i>Dr. Ferhat Abbas</i>	<i>University of Msila</i>
<i>Dr. Benguessmia Mohamed</i>	<i>University of Djelfa</i>	<i>Dr. Gacem Ahmed</i>	<i>University of Djelfa</i>
<i>Dr. Benmessaoud Attalah</i>	<i>University of Djelfa</i>	<i>Dr. Guachi Khaled</i>	<i>University of Blida</i>

دعوة للمشاركة في المنتدى الدولي الأول حول الإفصاح المحاسبي عن القوائم المالية: أثره و أهميته في رفع فعالية أسواق راس المال و جذب الاستثمار الأجنبي لتحقيق و دعم التنمية الاقتصادية المستدامة

Dr. Bahnas Elabbes	University of Djelfa	Dr. Guerch Abdelkader	University of Laghouat
Dr. Bireche Ahmed	University of Djelfa	Dr. Kacham Ismail	University of Djelfa
Dr. Djaalab Zohra	University of Djelfa	Dr. Kebir Mouloud	University of Djelfa
Dr. Djoual Moahmed Said	University of Djelfa	Dr. Kessena Mohamed	University of Djelfa
Dr. Eldjoudi Mohamed Ali	University of Djelfa	Dr. Lebbaz Elamine	University of Djelfa
Dr. Hachi Naouri	University of Djelfa	Dr. Laamour souhila	University of Ghardaia
Dr. Habita Ali	University of Djelfa	Dr. Mokhtari Mostefa	University of Djelfa
Dr. Hadidi Adem	University of Djelfa	Dr. Meddah Lkhdar	University of Djelfa
Dr. Homida Mokhtar	University of Djelfa	Dr. Mrezegue Saad	University of Djelfa
Dr. Hennich Elhadj	University of Blida 2	Dr. Nacir Ahmed	University of Oued Souf
Dr. Khaldi Mohamed	University of Djelfa	Dr. Naoui Taha Hocine	University of Djelfa
Dr. Derroum Ahmed	University of Djelfa	Dr. Hazerchi Tarek	University of Djelfa
Dr. Rabehi Mokhtar	University of Djelfa	Dr. Yahiaoui Abdelhafid	University of Djelfa
Dr. Zaarour Naima	University of Biskra	Dr. Yeddou Mhamed	University of Blida2
Dr. Chettouh Mohamed	University of Djelfa	Dr. Younsi Mohamed	University of Djelfa